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Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Repre-
sentantforslag fra stortingsrepresentantene Bjørnar
Moxnes, Geir Jørgensen, Tobias Drevland Lund og
Sofie Marhaug om å stanse bygging av nye dan-
markskabler

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen om at søknad fra Statnett
om bygging av utenlandskabler til Danmark legges
fram for Stortinget til behandling.

2. Stortinget ber regjeringen ikke godkjenne bygging
av flere kabler til Danmark når Skagerrak 1 og 2 når
sin tekniske levetid, og viser til at Skagerrak 4 ble
bygget for å erstatte disse.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslaget.

Sakens dokumenter er tilgjengelige på sakssiden på
stortinget.no.

Komiteens behandling
Komiteen har i brev av 18. desember 2025 til Ener-

gidepartementet ved statsråd Terje Aasland bedt om en
vurdering av forslaget. Statsrådens uttalelse følger av
vedlagte brev av 3. januar 2025. Komiteen har invitert til
og mottatt 5 skriftlige høringsinnspill i saken.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  M a n i  H u s s a i n i ,  l e d e r e n  I n g v i l d
K j e r k o l ,  S t e i n  E r i k  L a u v å s ,  L i n d a  M o n s e n
M e r k e s d a l  o g  S i g u r d  Kv a m m e n  R a f a e l s e n ,
f r a  H ø y r e ,  Ja n  To r e  S a n n e r ,  B å r d  L u d v i g
T h o r h e i m ,  M i c h a e l  Te t z s c h n e r  o g  O v e
Tr e l l e v i k ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  M a r i t  A r n s t a d ,
L i s a  M a r i e  N e s s  K l u n g l a n d  o g  G r o - A n i t a
My k j å l a n d ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  Te r j e
H a l l e l a n d  o g  M a r i u s  A r i o n  N i l s e n ,  f r a  S o s i -
a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  L a r s  H a l t b r e k k e n ,  f r a
R ø d t ,  S o f i e  M a r h a u g ,  f r a  Ve n s t r e ,  O l a
E l v e s t u e n ,  f r a  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,
U n e  B a s t h o l m ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i ,
K j e l l  I n g o l f  R o p s t a d , viser til Representantforslag
34 S (2024–2025) om å stanse bygging av nye
danmarkskabler. De eldste kablene til Danmark,
Skagerrak 1 og Skagerrak 2, ble satt i drift i 1976 og 1977
og nærmer seg den tekniske levetiden på om lag 50 år.
De to kablene utgjør til sammen om lag 500 MW av en
samlet utvekslingskapasitet mellom Norge og Danmark
på 1 700 MW.

Ko m i t e e n  understreker at det per nå ikke forelig-
ger en konsesjonssøknad fra Statnett om å reinvestere i
danmarkskablene Skagerrak 1 og Skagerrak 2.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e -
p a r t i ,  Ve n s t r e ,  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  o g
K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i , vil påpeke at da det ikke fore-
ligger en søknad fra Statnett hos NVE, er det verken mu-
lig å godkjenne eller avvise dette. Det er på nåværende
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tidspunkt ikke avklart om Statnett finner det hensikts-
messig å søke om ny konsesjon.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  ønsker
også å fremheve at regjeringen har kommunisert at det
ikke vil bli bygget nye utenlandskabler i denne perio-
den, ei heller vil d i s s e  m e d l e m m e r  støtte nye uten-
landskabler i neste stortingsperiode. Dette begrunnes
med usikkerheten i det europeiske kraftmarkedet. D i s -
s e  m e d l e m m e r  ønsker ikke en fornyelse av Skager-
rak 1 og 2 med økt overføringskapasitet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  viser til at Norge allerede har betydelig eksportkapa-
sitet for kraft til utlandet, inkludert en betydelig
forbindelse til Danmark gjennom de eksisterende Ska-
gerrak-kablene. SK3 og SK4 gir om lag 1 200 MW han-
delskapasitet og vil fortsatt sikre en stor
utvekslingskapasitet til Danmark ved frafall av de to
eldste forbindelsene til Danmark. Videre påpeker d i s -
s e  m e d l e m m e r  at nye kabler med økt eksportkapa-
sitet vil medføre økt prissmitte fra Europa samt gi mer
ustabile strømpriser for norske forbrukere og nærings-
liv. Dette er ikke i tråd med Senterpartiets energipolitis-
ke målsettinger. Erfaringene fra strømmarkedet de siste
årene viser tydelig behovet for en ny retning i den nasjo-
nale energipolitikken, der grep som sikrer økt nasjonal
kontroll over og politisk handlingsrom i energipolitik-
ken, prioriteres.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  deler forslagsstillernes bekymring over høye
strømpriser. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at de høye
strømprisene man har sett de siste årene, blant annet
skyldes den tette koblingen til det dysfunksjonelle eu-
ropeiske kraftsystemet, hvor man har sett en nedtrap-
ping og utfasing av stabile og regulerbare energikilder
som kjernekraft, til fordel for storstilt satsing på uregu-
lerbar vind og solkraft.

D i s s e  m e d l e m m e r  ser ikke at Norge er tjent
med nye, økende kabelforbindelser til Danmark. D i s s e
m e d l e m m e r  ønsker å begrense prissmitten man har
sett de siste årene, og er derfor skeptiske til planer om
nye kabler. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at en reinves-
tering i Skagerrak 1 og Skagerrak 2 kan gi ytterligere
prissmitte, og ønsker derfor at en eventuell konsesjons-
søknad fra Statnett avslås.

Dersom Stortinget ikke gjennom flertallsvedtak i
denne saken anmoder regjeringen om å gi avslag på en
eventuell konsesjonssøknad, ønsker d i s s e  m e d l e m -
m e r  at en eventuell konsesjonssøknad legges frem for
Stortinget for behandling, og ikke departementet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at statsråden i Stor-

tinget 19. desember 2024 slo fast at Statnetts beslutning
om en konsesjonssøknad for nye kabler til Danmark
nok vil komme høsten 2025.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at eventuelle
nye kabler til Danmark vil opprettholde, om ikke styrke,
prissmitten fra utlandet. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til
at strømprisene i denne stortingsperioden har vært his-
torisk høye og ustabile. Verst var kriseåret 2022 da
strømprisene i Sør-Norge i snitt var 2 kroner kilowatti-
men. Nå er de skyhøye prisene tilbake, med enkelttimer
på 13 kroner kilowattimen i Sør-Norge.

Som en enstemmig energi- og miljøkomité skrev i
Innst. 446 S (2021–2022), skyldtes kraftsituasjonen i
2021 og 2022 ikke mangel på kraft i Norge, men en kom-
binasjon av utviklingen i kraftmarkedene i landene
rundt oss og ulike forhold i det norske kraftsystemet.

D i s s e  m e d l e m m e r  er glad for at erkjennelsen
om at flere utenlandskabler påvirker norske strømpri-
ser, endelig har sunket inn i flere deler av det politiske
Norge. Når Norge kobles på store, europeiske markeder
der marginalprisen på kraft settes av fossil energi, påvir-
ker dette prisen på den fornybare kraften i Norge. Vann-
kraftprodusentene kan sette vannverdien høyere enn
før. For kraftprodusentene er kablene lønnsomme, men
for folk flest og for næringslivet er konsekvensen først og
fremst høye og ustabile strømpriser.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at utenlands-
kabler riktignok ikke er noe nytt i norsk sammenheng,
Norge har nemlig hatt strømkabler til utlandet helt si-
den 1960-tallet. De er eldre enn både strømbørsen og
den liberaliserte energipolitikken, hvor kraftselskapene
skal maksimere sin profitt. Etter energiloven av 1990
har utbyggingen av utenlandskabler fått en mer kom-
mersiell karakter, og handler dermed i mindre grad om
å sikre forsyningssikkerhet. Vinteren 2021/2022 så man
at eksporten gjennom utenlandskablene satte forsy-
ningssikkerheten i fare, gjennom den storstilte eksport-
en fra prisområde NO2. Dette foregikk særlig gjennom
de nye kablene som åpnet i 2021, NordLink til Tyskland
og North Sea Link til Storbritannia. Advarslene om at
disse kablene ville føre til en slik situasjon, var gamle.
Under NHOs årskonferanse i 2013 advarte daværende
statsminister og nåværende finansminister Jens Stolten-
berg (Arbeiderpartiet) om både svekket forsyningssik-
kerhet og økte priser fra akkurat disse kablene, om de
ble brukt uregulert. Både NRK og Nettavisen har rap-
portert om dette.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at kraftbran-
sjen har hatt interesse i å bygge flere kabler, både for å
gjøre utbygging av vindkraft i Norge lønnsomt og for å
øke inntektene fra allerede eksisterende kraftproduk-
sjon. Som daværende olje- og energiminister Tord Lien
(Fremskrittspartiet) sa om nye kabler til Storbritannia
og Tyskland på Statnetts høstkonferanse i 2013:
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«La meg være veldig tydelig på at vi ønsker at det
faktisk skal produseres flere kilowattimer der ute. For at
dere skal fatte investeringsbeslutningene som må fattes,
må vi få sannsynliggjort at det skal bygges kabler som vil
ha noe å si for prisbildet i Norge i perioden rundt 2020.»
(Teknisk Ukeblad, 30. oktober 2013)

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er uklokt å legge
interessene til kraftprodusentene til grunn for sam-
funnsøkonomisk lønnsomhet. Det vil være å vekte sær-
interesser uforholdsmessig, sammenlignet med interes-
sene til husholdninger og næringslivet. Likevel har tan-
kegangen om at kraftbransjens interesser gagner «alle»,
ligget til grunn for søknaden om å bygge enda en kabel
til Skottland, for å nevne det siste eksempelet i rekken av
slike søknader. I Norges vassdrags- og energidirektorat
(NVE) sin vurdering av den omsøkte, og nå avviste, uten-
landskabelen NorthConnect er det økt strømpris i Nor-
ge som kan gjøre utenlandskabelen «samfunnsøkono-
misk lønnsom». D i s s e  m e d l e m m e r  vil advare mot
samme vekting når flere danmarkskabler kommer til
behandling.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at konsesjonsbe-
handlingen av nye utenlandskabler utenfor Norden i
dag gjøres av Energidepartementet. For kabler internt i
Norden er derimot behandlingen delegert til NVE.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener at dette fører til for lite
debatt om konkrete nye utenlandskabler og fører til en
pulverisering av ansvar, noe som har vært tydelig i den
offentlige debatten om kablene North Sea Link og
NordLink mellom tidligere statsråder i regjeringen Stol-
tenberg II og i regjeringen Solberg. Derfor vil d i s s e
m e d l e m m e r  at både disse eventuelle nye søknadene
og alle andre eventuelle søknader om mellomlandsfor-
bindelser skal behandles fortrinnsvis av Stortinget, men
i det minste Energidepartementet. Slike saker bør ikke
delegeres til NVE.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  K r i s -
t e l i g  Fo l k e p a r t i  understreker at Norge nå har fire
kraftkabelforbindelser til Danmark. De to eldste, Ska-
gerrak 1 og 2, nærmer seg slutten av sin tekniske levetid.
Ifølge regjeringen opplyser Statnett at de mest sannsyn-
lig vil ta stilling til om de ønsker å bygge flere kabler,
innen 2025, og at Statnett forutsetter at det vil være be-
hov for myndighetsbehandling for å eventuelt godkjen-
ne nye kabler. Dette vil altså bety at myndighetene må
behandle en konsesjon for utenlandskabler i nær frem-
tid. Strømforbindelsen med Danmark har allerede end-
ret karakter siden de første kablene ble bygget. I
desember 2023 ble Viking Link-kabelen mellom Dan-
mark og Storbritannia satt i drift, en kobling som ifølge
analyseselskapet Volt Power Analytics kan gi prissmitte
til Sør-Norge, som nevnt til NRK Sørlandet
28. desember 2023. Det er i alle tilfeller en ganske annen

utbygging nå enn den som lå til grunn da Skagerrak 1 og
2 (SK1 og SK2) ble bygget.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  R ø d t  viser til at det i den offentlige debatten om
strøm ofte refereres til «det nordiske kraftmarkedet», noe
som gir inntrykk av at Norge er fullt integrert med både
Finland, Sverige og Danmarks prisområder. Dette stem-
mer ikke helt. Skagerrak-kablene går til Vest-Danmark,
eller Jylland og Fyn enkelt forklart. Dette prisområdet
står utenfor det nordiske synkronmarkedet bestående av
Norge, Finland, Sverige og Øst-Danmark – enkelt forklart
Sjælland, Lolland og Falster. Nevnte Viking Link går også
til Vest-Danmark. Vest-Danmark, er en del av det konti-
nental-europeiske synkronområdet, hvor Norge altså
har fire kabler til Vest-Danmark, men også to kabler til
henholdsvis Nederland og Tyskland.

Da forrige kabel til Vest-Danmark ble bygget, Ska-
gerrak 4 (SK4), skrev NVE følgende i sin konklusjon om
Statnetts søknad:

«NVE mener at SK4 kan gi et viktig bidrag til forsy-
ningssikkerheten i tørrår. Dette gjelder spesielt fordi
SK1-2 begynner å bli gamle og vil snart være modne for
utskifting. SK4 kan derfor sikre at det fortsatt er god
utvekslingskapasitet mellom Norge og Danmark i en
eventuell feilsituasjon.»

(Brev fra NVE til Statnett SF, datert 30. juni 2010:
‘Statnett SF – ny likestrømskabel mellom Norge og Dan-
mark. Bakgrunn for vedtak’)

Skagerrak 4 ble med andre ord bygget for å erstatte
de kablene som nå er i ferd med å gå ut av drift. Å bygge
flere kabler vil derfor innebære å bygge nye kabler snar-
ere enn å erstatte gamle.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i
vil også peke på at det i Energikommisjonens rapport,
NOU 2023:3 Mer av alt – raskere, er en enstemmig anbe-
faling om at myndigheten for konsesjonsbehandling av
utenlandskabler mellom Norge og andre nordiske land
vurderes flyttet fra NVE til Energidepartementet. D i s -
s e  m e d l e m m e r  anser dette som et forslag til demo-
kratisk forbedring, men mener samtidig at det i dagens
situasjon kreves en enda grundigere behandling av slike
søknader. Hvorvidt det skal bygges nye utenlandskab-
ler eller ikke, har så stor betydning at vurderingene bør
legges fram for og avgjøres i Stortinget.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen om at en eventuell søk-
nad fra Statnett om bygging av utenlandskabler til Dan-
mark legges fram for Stortinget til behandling.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  R ø d t  fremmer følgen-
de forslag:
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«Stortinget ber regjeringen ikke gå inn for å god-
kjenne bygging av flere kabler til Danmark når Skagerr-
ak 1 og 2 når sin tekniske levetid, og viser til at Skagerrak
4 ble bygget for å erstatte disse.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  R ø d t  fremmer
følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen sikre at det ikke bygges
nye utenlandskabler for strøm, heller ikke som erstat-
ning for utgåtte kabler eller som hybridkabler tilknyttet
havvind. Alle eventuelle søknader om nye utenlands-
kabler, også om de skal erstatte utgåtte kabler eller være
hybridkabler tilknyttet havvind, må legges fram til be-
handling i Stortinget.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  støtter forslagsstillernes syn i spørsmålet om ytterli-
gere utbygging av mellomlandsforbindelser, men
mener det ikke er hensiktsmessig å gjøre Stortinget til
behandlingsinstans for alle slike saker. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at dagens konsesjonsprosess er faglig
forankret gjennom NVE og Energidepartementet, og at
regjeringen har det overordnede ansvaret for prosessen,
mens Stortinget utøver parlamentarisk kontroll med
den. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er riktig å be-
grense Norges kapasitet for strømeksport, og viser til
forslag 1 til 3 fremmet i Dokument 8:59 S (2024–2025)
om sterkere kontroll over strømeksporten. Forslagene
vil sikre at ikke nye utenlandskabler eller hybridkabler
blir bygget, samtidig som det opprettholdes en klar an-
svarsfordeling der regjeringen forvalter energipolitik-
ken innenfor de rammer Stortinget setter.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n s -
t r e  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  understreker at
behandling av spørsmålet om en eventuell reinveste-
ring i Skagerrak 1 og 2 krever en fullverdig konsekvens-
utredning som belyser samfunnsøkonomiske aspekter i
tråd med energiloven § 4-2. D i s s e  m e d l e m m e r  un-
derstreker at enhver beslutning om mellomlandsfor-
bindelser må være basert på et solid
kunnskapsgrunnlag, ettersom det vil påvirke Norges
energisystem i flere tiår fremover. D i s s e  m e d l e m -
m e r  merker seg høringsinnspillet fra Samfunnsbedrif-
tene Energi, som i sitt høringssvar påpeker at:

«Å avstå fra en fornyelse av konsesjonene til strøm-
kablene til Danmark uten en helhetlig vurdering, mener
vi ikke bare er uansvarlig – det er direkte farlig for Nor-
ges fremtidige energipolitikk.»

D i s s e  m e d l e m m e r  deler denne bekymringen
og mener at forslagene som fremmes, fremstår forhaste-
de og uten nødvendige rammer for å kunne ta en kunn-
skapsbasert beslutning. D i s s e  m e d l e m m e r  merker
seg at representantforslaget bærer preg av å være en po-

litisk markering snarere enn et reelt ønske om å ivareta
Norges energiforsyning på en ansvarlig måte.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  Ve n s t r e  o g
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e  viser til at et velfunge-
rende kraftmarked, der land utveksler strøm med hver-
andre, bidrar til mer effektiv bruk av energi og et mer
fleksibelt kraftsystem. D i s s e  m e d l e m m e r  viser vid-
ere til at redusert kraftutveksling med Europa ikke bare
gjør kraftsystemet mindre fleksibelt, men også gjør det
vanskeligere for Norge å dra nytte av strøm produsert i
andre land. D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at mer ut-
veksling vil redusere behovet for nye naturinngrep og
kraftutbygging i verdifulle naturområder, mens mindre
utveksling vil øke dette behovet.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til at mellom-
landsforbindelser er avgjørende for Norges forsynings-
sikkerhet. Kraftutveksling med våre naboland har vært
en bærebjelke i norsk energiforsyning i flere tiår, og Ska-
gerrak-forbindelsene har tjent både Norge og Danmark
svært godt siden 1977. D i s s e  m e d l e m m e r  under-
streker at Norge har et værbasert kraftsystem som i tørr-
år er avhengig av å importere strøm. Vi importerer ikke
bare kraft fra Europa i tørrår, men året rundt, time for
time for å dekke etterspørselen. D i s s e  m e d l e m m e r
viser til at dette bidrar til billigere strøm i Norge. Å redu-
sere mulighetene for kraftutveksling vil dermed gjøre
kraftsystemet mer sårbart og bidra til å øke strømprise-
ne.

Å redusere Norges muligheter for kraftutveksling vil
gjøre kraftsystemet mer sårbart og bidra til å øke strøm-
prisene.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser også til at inntektene
fra kraftutvekslingen har vært betydelige for Norge, og
at flaskehalsinntektene fra denne utvekslingen bidrar
til lavere nettleie for alle norske strømkunder. Ifølge
Statnetts langsiktige markedsanalyse (2024–2050) for-
ventes krafthandelen å gi inntekter på flere hundre mil-
liarder kroner frem mot 2050. Over halvparten av disse
inntektene er anslått å komme fra flaskehalsinntekter,
som i sin helhet vil gå til å redusere nettleien.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at staten, fylkeskom-
muner og kommuner eier over 80 pst. av produksjons-
kapasiteten i Norge, noe som innebærer at det offentlige
– og dermed fellesskapet – sitter igjen med hoveddelen
av inntektene. D i s s e  m e d l e m m e r  merker seg at for-
slagsstillerne uttrykker mistillit til den offentlige forde-
lingen av inntektene fra kraftutvekslingen.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at de økte
strømprisene, som startet i 2021 og eskalerte i 2022,
først skyldtes Russlands kutt i gassleveranser til Europa,
deretter Russlands fullskala krig mot Ukraina og Euro-
pas påfølgende boikott av russisk gass. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser til at dette førte til rekordhøye gasspri-
ser, noe som igjen drev opp strømprisene.
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D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til at Europa nå
gjennomfører en omfattende grønn omstilling, der økt
utbygging av fornybar energi reduserer avhengigheten
av importert fossil energi og bidrar til lavere strømpri-
ser. Ifølge Statnetts kortsiktige markedsanalyse for
2024–2029 bygges det ut så mye utslippsfri kraft i Euro-
pa at kraftprisene kan nærme seg null eller lavere i over
30 pst. av tiden i 2029. På denne bakgrunn stiller d i s s e
m e d l e m m e r  seg undrende til forslag som svekker
Norges mulighet til å dra nytte av denne utviklingen.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  R ø d t  vil igjen under-
streke at utenlandsforbindelser for strøm ikke er et nytt
fenomen i norsk kraftpolitikk, eller noe vi bør avskaffe,
men at Norge allerede har mer enn nok utvekslingska-
pasitet ut av det nordiske synkronområdet, og at even-
tuelle nye kabler til Jylland og det kontinental-
europeiske strømnettet ikke er nødvendig for vår forsy-
ningssikkerhet. Effekten av nye slike kabler er først og
fremst prissmitte fra land som fortsatt er avhengig av
dyr og forurensende varmekraft.

D e t t e  m e d l e m  mener at det i det minste er av-
gjørende for legitimiteten til norsk energipolitikk at
eventuelle beslutninger om å bygge nye utenlandsfor-
bindelser tas av Stortinget. Dette er ikke et spørsmål om
«politisk markering».

Forslag fra mindretall
Forslag fra Senterpartiet, Fremskrittspartiet og Rødt:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen ikke gå inn for å godkjen-
ne bygging av flere kabler til Danmark når Skagerrak 1

og 2 når sin tekniske levetid, og viser til at Skagerrak 4
ble bygget for å erstatte disse.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Kristelig 
Folkeparti:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen om at en eventuell søk-
nad fra Statnett om bygging av utenlandskabler til Dan-
mark legges fram for Stortinget til behandling.

Forslag fra Rødt:
Forslag 3

Stortinget ber regjeringen sikre at det ikke bygges
nye utenlandskabler for strøm, heller ikke som erstat-
ning for utgåtte kabler eller som hybridkabler tilknyttet
havvind. Alle eventuelle søknader om nye utenlands-
kabler, også om de skal erstatte utgåtte kabler eller være
hybridkabler tilknyttet havvind, må legges fram til be-
handling i Stortinget.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i ko-

miteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Venstre og Miljøpar-
tiet De Grønne.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til dokumentet og rår Stortinget til å gjøre følgende

v e d t a k :

Dokument 8:34 S (2024–2025) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Bjørnar Moxnes, Geir
Jørgensen, Tobias Drevland Lund og Sofie Marhaug om
å stanse bygging av nye danmarkskabler – vedtas ikke.

Oslo, i energi- og miljøkomiteen, den 18. februar 2025

Ingvild Kjerkol Mani Hussaini
leder ordfører



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8148 Dep 0033 Oslo 
Kontoradresse: Akersgata 59 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 977 161 630 

Dokument 8:34 S (2024-2025) – anmodning om statsrådens vurdering av 
forslaget om å stanse bygging av nye danmarkskabler 

Jeg viser til oversendelse 18. desember 2024 fra energi- og miljøkomiteen der det bes om 

energiministerens vurdering av representantforslag 34 S (2024-2025) fra 

stortingsrepresentantene Bjørnar Moxnes, Geir Jørgensen, Tobias Drevland Lund og Sofie 

Marhaug. Representantene fremmer følgende forslag: 

1. Stortinget ber regjeringen om at søknad fra Statnett om bygging av utenlandskabler til
Danmark legges fram for Stortinget til behandling.

2. Stortinget ber regjeringen ikke godkjenne bygging av flere kabler til Danmark når
Skagerrak 1 og 2 når sin tekniske levetid, og viser til at Skagerrak 4 ble bygget for å
erstatte disse.

Regjeringen har som mål å sikre rikelig og rimelig tilgang på kraft for norske bedrifter og 

husholdninger. Vi legger videre vekt på at kraftutveksling med andre land skal være til nytte 

for Norge og bidra til å sikre forsyningssikkerheten. Regjeringen har også vært tydelige på at 

det ikke er aktuelt å gi konsesjon til nye utenlandsforbindelser i denne stortingsperioden og 

avslått konsesjonssøknad om etablering av utenlandskabelen North Connect til Storbritannia. 

De to eldste kablene til Danmark ble satt i drift i 1976 og 1977, og nærmer seg den tekniske 

levetiden på om lag 50 år. De to kablene utgjør til sammen om lag 500 MW av en samlet 

utvekslingskapasitet mellom Norge og Danmark på 1700 MW.  

Som en del av arbeidet med å avklare hva som skal skje med de to kablene har Statnett 

sendt melding til NVE. En melding er en tidlig varsling til samfunnet om mulige tiltak og 
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behov for videre utredninger. Effekter på kraftpris og utveksling i de ulike alternativene er 

faktorer som vil inngå i utredningene. Det samme gjelder hvordan den pågående omstillingen 

av energisystemene i Europa vil påvirke kraftutvekslingen. 

Det er på nåværende tidspunkt ikke avklart om Statnett finner det hensiktsmessig å søke om 

ny konsesjon. Først når de videre utredningene er gjennomført vil Statnett kunne fatte en 

eventuell beslutning om å sende konsesjonssøknad. Jeg mener det vil være svært uheldig 

dersom stortingsflertallet beslutter at det skal komme en konsesjonssøknad fra Statnett om 

reinvestering i SK1 og 2, jfr. representantenes forslag 1.  

Statnett har en generell konsesjon for kraftutveksling med andre nordiske land, men 

Energidepartementet legger til grunn at en eventuell konsesjonssøknad om reinvestering av 

de to eldste Skagerrakforbindelsene vil kreve behandling i departementet. Når det gjelder 

forslag 2, mener jeg saken må behandles i tråd med gjeldende lovverk, basert på et godt 

opplyst saksgrunnlag, dersom det kommer en konsesjonssøknad.  

Til slutt vil jeg understreke at en forutsetning for meg og for regjeringen er at en eventuell 

reinvestering skal være til gjensidig nytte for Norge og Danmark, Det er ikke aktuelt for 

regjeringen å godkjenne prosjekter hvor norsk forsyningssikkerhet er skadelidende og 

effektene for kraftprisene for norsk næringsliv og husholdninger er uakseptable. 

Jeg anbefaler at Stortinget ikke slutter seg til forslagene som fremmes. 

Med hilsen 

Terje Aasland 
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